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محمد  صادقی     سينما

   محمدصادق عابديني
»جوان« موضوع غيبت سينماي استراتژيك 
ايران در خارج مرزها را كه شامل آثار سينماي 
مقاوم�ت و س�ينماي دفاع مقدس مي ش�ود، 
در گفت وگو با »محمد خزاع�ي« تهيه كننده 
فيلم »به وقت ش�ام« و دبير فعلي جش�نواره 
فيلم مقاوم�ت كه س�ابقه دبيري جش�نواره 
فيل�م فج�ر را ني�ز دارد، مطرح كرده اس�ت. 
آقاي خزائي، رهبر معظ�م انقلاب در 
مراسم »ش�ب خاطره دفاع مقدس« 
كه به مناسبت سالروز شكست حصر 
آبادان برگزار شد، از اكران نشدن فيلم 
به وقت شام در كش�ورهاي آسيايي و 
اروپايي انتقاد كردند. ايش�ان به طور 
مشخص فرمودند: »در ادبيات، سينما، 
تئاتر، روزنامه نگاري و فضاي مجازي، 
بس�ياري كارها را بايد انج�ام دهيم. 
همين فيلم اخير آقاي حاتمي كيا هرجا 
پخش شد مورد استقبال قرار گرفت. 
چرا در اروپا و آسيا پخش نشود؟« به 
نظر مي رسد كه اشاره ايشان به فيلم 
»به وقت ش�ام« صرفاً يك نمونه براي 
فعال نبودن س�ينماي ايران در اكران 
خارجي فيلم هاي تراز انقلاب اسلامي 

است، نظرتان در اين باره چيست؟
صحبت هاي رهبري انقلاب در مراس��م »شب 
خاطره« پیرامون ن��كات كلي به فیلم هاي دفاع 
مقدس و انقلاب اس��لامي اس��ت كه مي توانند 
مفاهیم و دس��تاوردهاي انقلاب اس��لامي را در 
خارج از كشور بیان كنند، اما سال هاي سال است 

كه مورد توجه قرار نگرفته اند. 
چرا تا امروز اكران موفقي براي اين گونه 

فيلم ها نداشته ايم؟
 به نظرم اين موضوع به دو نكته باز مي گردد؛ ابتدا 
سیاس��ت هاي كمپاني هاي پخش كننده فیلم 
و دوم جش��نواره هاي خارجي فیلم كه به خاطر 
مسائل ايدئولوژيك، تمايلي ندارند آثار سینماي 
مقاومت و انقلاب اس��لامي را مط��رح كنند. در 
حالي كه مي بینیم هنوز هم فیلم هايي كه درباره 
جنگ جهاني دوم ساخته مي شود، مورد توجه 
قرار مي گیرند. حضور يك فیلم در فستیوال هاي 
جهاني باعث مي شود زمینه براي ديده شدن آن 

در اكران هاي بین المللي هم فراهم شود. 
به سياس�ت كمپاني هاي پخش فيلم 

اش�اره كرديد، چرا نتوانس�ته ايم در 
كش�ورمان به سمت ايجاد س�از و كار 

پخش بين المللي فيلم برويم؟
ما نگاه جدي به عرضه بین المللي آثار سینماي 
انقلاب نداش��ته ايم و خودمان بايد نهضتي را 
ب��ه راه بیندازيم و اين مس��ئله را به عنوان يك 
مطالبه از وزارت ارش��اد و نهاد ه��اي مرتبط با 

سینما درخواست كنیم. 
به عنوان يك سينماگر، چقدر به اينكه 
»به وقت شام« مي توانس�ت نماينده 
خوبي براي ما در اين مراسم سينمايي 

باشد، اعتقاد داشتيد؟
به طور جد معتقدم فیلم »به وقت ش��ام« يكي از 
استانداردترين فیلم هايي است كه طي چند سال 
اخیر در سینماي ايران ساخته شده است اما علت 
انتخاب نشدن اين فیلم به نگاه سلیقه اي باز مي گردد 
كه در جشنواره فیلم فجر نیز وجود دارد. اين نگاه 
سلیقه اي است كه ملاك انتخاب آثار قرار مي گیرد 
نه كیفیت فیلم ساخته شده. نگاه حاكم بر انتخاب 
نماينده ايراني براي اسكار همان نگاه 30سال پیش 
اس��ت و در طول اين س��ال ها هیچ تغییري نكرده 
اس��ت. ما نیازمند نگاه جديد ش��كل انتخاب آثار 
هستیم. تا اين نگاه تغییر پیدا نكند روش انتخاب 

فیلم به همان سبك ادامه خواهد داشت. 
به نظر رسانه هايي كه »به وقت شام« را 
به عنوان گزينه مناسب معرفي كردند، 
اين فيلم مي توانست حرف جمهوري 
اسلامي را در يك رخداد مهم سينمايي 
بيان كند، اين موضوع اما به طور كل در 

نظر هيئت انتخاب ناديده گرفته شد. 
البته من اعتقاد ن��دارم كه اس��كار جايزه خیلي 
مهمي است. مهم آن اس��ت كه بتوان با استفاده 
از آن پیام جمهوري اس��لامي را بیان كرد. به هر 
حال هیئت انتخاب فیلم براي اسكار از فیلمسازان 
خوب كشورمان تشكیل شده، اما همان طور كه 

اشاره كردم بايد نگاه ها تغییر پیدا كند. شنیديم 
كه يكي از اعضاي هیئت انتخ��اب گفته كه بايد 
فیلمي را براي اس��كار انتخاب كنیم كه بتواند در 
امريكا اكران داشته باشد. اولاً چه كسي گفته كه 
آن فیلم انتخابي مي تواند در امريكا اكران داشته 
باشد؟ در ثاني از كجا مي دانند كه »به وقت شام« 

نمي توانسته در آن كشور اكران داشته باشد؟
ش�ايد فكر مي كردند كه اين فيلم با 
سياس�ت هاي فرهنگي و سياس�ي 

امريكا همخواني ندارد!
بايد بین نظر مردم امريكا و نظر سیاستمداران آن 
كشور كه نگاهي كاملًا سیاسي است تفاوت قائل 
بود. همان طور كه تجربه اكران فیلم هاي ايراني 
در امريكاي جنوبي نش��ان داده سیاس��ت هاي 
اشتباه فرهنگي ما باعث ش��ده بوده كه نتوانیم با 
مردم آن كشورها رابطه داشته باشیم، اتفاقاً آنها 
تشنه ديدن فیلم هاي ايراني بودند. درباره امريكا 
هم چنین موضوعي ممكن اس��ت تكرار شود. ما 
سال هاست مرعوب سیاست هاي غلط فرهنگي 
شده ايم؛ سیاس��تي كه در فضاي جشنواره هاي 
فیلم حاكم است و فكر مي كنند سینماي مقاومت 
نمي تواند اكران موفقي داشته باشد. در حالي كه 
به زودي اكران فیلم »به وقت شام« در ژاپن و كره 
جنوبي آغاز مي شود و پیش از اين نیز اكران هاي 
مردمي در عراق و س��وريه نش��ان داده حتي در 
صورت همكاري نكردن كمپاني هاي بزرگ پخش 
فیلم، مي توان با اكران هاي نقطه اي با مردم ساير 
كشورها ارتباط برقرار كرد؛ كاري كه با اكران هاي 
مردمي فیلم هاي جش��نواره فیلم مقاومت آغاز 
كردي��م و تجربه موفق��ي بود. هر كج��ا كه برای 
سینمای ما موفقیتی پیش بیايد افتخار آن برای 
جمهوری اسلامی است و برای اكران بین المللی 
فیلم به وقت شام بايد سازمان اوج به عنوان صاحب 

فیلم پیشگام شود.
ف�ارغ از اينك�ه فيلم ه�اي مقاوم�ت 
مي توانند در جش�نواره هاي خارجي 
جايزه بگيرند، مي شود گفت كه اكران 
آنها باعث انتشار ديدگاه هاي فرهنگي 

جمهوري اسلامي شود؟
متأسفانه خیلي وقت اس��ت كه مديريت فكري در 
سینماي ايران به سمت انديشه هاي پیش انقلاب در 
حركت است و در آن نگاه انقلابي و انديشه هاي انقلاب 
ديده نمي شود. وقتي فیلمي قرار است براي جشنواره 
خارجي انتخاب شود، صرفاً به احتمال جايزه گرفتن 
آن فیلم توجه مي كنند. شاهد آن هستیم برخي از 
فیلم ها كه نه سر و شكل خوبي دارند، به خاطر اينكه 
جنجال هاي دروغیني كه مثلاً يك فیلمساز در حصر 

قرار دارد، به آن جايزه مي دهند. 
در شرايطي هس�تيم كه فيلم هايي كه 
حرف انقلاب را مي زنند راهي به خارج از 
مرزها ندارند و فيلم هايي كه سياه نمايي 
مي كنند با استقبال فستيوال ها روبه رو 
مي ش�وند، براي خروج از اين وضع چه 

پيشنهادي داريد؟
بايد به تغییر انديشه ها فكر كرد. تا انديشه نو به 
حوزه مديريت فرهنگي وارد نشود و دايره بسته 
مديران تغییر پیدا نكند، نمي توان به تغییر اين 
شرايط امید داشت و نوسانات سینما در همین 

حد كه مي بینید خواهد بود.

تهيه كننده فيلم »به وقت شام« در گفت وگو با »جوان«: 

 غلبه نگاه غیر انقلابی 
مانع اکران به وقت شام در غرب شد

اصغر نقي زاده:

از هر كسي عكس مي گرفتم شهيد مي شد
اصغ�ر نق�ي زاده را بيش�تر ب�ه عن�وان بازيگ�ر فيلم هاي 
جنگ�ي مي شناس�يم؛ مردي ك�ه مي گوي�د خاطراتش را 
قابل پخ�ش نمي دانن�د و تنه�ا ابراهي�م حاتمي كي�ا 
بخش�ي از آنه�ا را در فيلم هاي�ش اس�تفاده كرده اس�ت. 
اصغر نقي زاده را سینمادوس��تان با نقش هاي��ي در آثار جنگي 
چون »مهاجر«، »ديده بان«، »آژانس شیش��ه اي«، »از كرخه 
تا راين« مي شناس��ند. وقتي پ��اي صحبت هاي اي��ن بازيگر 
پیشكسوت بنشیني حرف هاي زيادي براي گفتن دارد، مثلًا از 
چگونگي آشنايي با ابراهیم حاتمي كیا و همكاري با او مي گويد 
و اينكه چطور از تجربیات او در جنگ در فیلم هاي حاتمي كیا 

استفاده شده است. 
وي در گفت و گو با »مهر« با اش��اره به اينكه س��ال ها در جبهه 
حضور داشته است، مي گويد: بسیاري از عملیات هاي مهم جنگ 
تحمیلي هنوز در سینماي ايران به تصوير كشیده نشده است و 
هیچ كس به سراغ آنها نمي رود. نقي زاده همچنین درباره واكنش 
رزمندگان به فیلم هاي جنگي اشاره مي كند و توضیح مي دهد 
كه بس��یاري از دوس��تان رزمنده اش به اين آثار مي خندند و 
مي گويند واقعیت جنگ اين نبود. »يك دوربین داشتم كه از هر 
كسي در جنگ عكس مي گرفتم، شهید مي شد، الان هم هرجا 
مي روم خاطره مي گويم كل مسئولانش تغییر مي كنند. به خاطر 
دارم يك سفر به بجنورد رفتم و با آقاي فاني وزير وقت آموزش و 
پرورش ديدار كردم كه بعد از مدتي او را بركنار كردند. به خاطر 
دارم شهید صبوري مسئول ترابري لشكر 2۷ محمد رسول الله، 
شب قبل از يكي از عملیات ها از من خواست كه يك عكس از 

وي بگیرم، من هم گفتم يك عكس حجله اي از تو مي گیرم، فردا 
صبح ايشان شهید شد. آن دوران دوربین و عكس گرفتن من 

تبديل به يك شوخي شده بود.«
نقي زاده درباره آش��نايي اش با ابراهیم حاتمي كیا هم اينگونه 
توضیح مي دهد: از ابت��داي فعالیت حوزه هن��ري من در آنجا 
حضور داشتم، ولي بعد از مدتي به وزارت آموزش و پرورش رفتم 
كه در آنجا هم ارتباطم با حوزه هنري و فعالان اين حوزه قطع 
نشد. سال 68 به دفتر تولید حوزه هنري رفته بودم كه ابراهیم 
حاتمي كیا را ديدم و او از من خواست در فیلمي به نام »مهاجر« 
نقش كوتاه يك رزمنده به نام علي را بازي كنم كه تیر مي خورد، 
من نیز بازي را در اين فیلم پذيرفتم. براي فیلمبرداري »مهاجر« 
به بندرانزلي سفر كرديم و در آن سفر بود كه من خاطرات خود 
را از جنگ براي ابراهیم حاتمي كیا تعريف كردم و وي »اصغر 
سینماي جنگ« را براساس خاطرات من نوشت و حتي نقش 

من در »مهاجر« بیشتر شد.

كارگردان »شوق پرواز« به خانه ابدي تشييع شد

يدالله صمدي براي سينماي ملي و بومي الگو بود
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كسی كه از گفتن »نمی دانم« 

رويگردان است، به هلاكت و 

نابودى می رسد.

واكنش »جوان« به سخنان معاون مطبوعاتي ارشاد درباره واردات كاغذ

ارز گيرنده وجود خارجي ندارد، ارز دهنده كه وجود دارد!

     فرزين ماندگار
 در حال�ي ك�ه مع�اون مطبوعات�ي وزي�ر ارش�اد مي گوي�د 
دو نف�ر ارز ب�راي واردات كاغ�ذ درياف�ت كرده ان�د ك�ه 
اص�لًا وج�ود خارج�ي نداش�ته اند، اي�ن س�ؤال پي�ش 
مي آي�د ك�ه آي�ا ارزدهنده ها ه�م وج�ود خارج�ي ندارند؟! 
به نظر مي رسد يكي از كارهايي كه لازم است معاونت مطبوعاتي 
وزارت ارشاد براي ساماندهي وضعیت كاغذ انجام دهد، اين است كه 
افرادي كه به صورت صوري و غیرقانوني ارز براي واردات پرداخت 
كرده اند، شناسايي و براي رسیدگي به مراجع قضايي معرفي شوند. 
معاون مطبوعاتي ارش��اد در پاسخ به اين س��ؤال كه پیگیري هاي 
قضايي كمیته ساماندهي كاغذ به كجا رسید، به خبرآنلاين اينگونه 
پاسخ مي دهد: »براي آن دو نفري كه حدود 24 میلیون يورو براي 
واردات گرفته اند، دو پرونده قضايي تشكیل شده كه هنوز به جايي 
نرسیده است، چون اصلًا اين افراد وجود خارجي نداشتند!« سؤالي 
كه پیش مي آيد اين اس��ت كه چرا ارز به اشخاص مجهول الهويه 

داده شده است؟ سلطاني فر در اين باره پاسخ مي دهد: »دو قلم ارز 
مجموعاً حدود 24 میلیون يورو به اش��خاصي داده شده كه وجود 
خارجي ندارند. متأسفانه اين مشكلات در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت بود. ما مكاتبه كرديم بدون مجوز ما اين كاغذها وارد نشود. 
آقاي شريعتمداري نامه نوشت كه خودمان داريم وارد مي  كنیم و 
مسئولیت با خودمان است و شما دخالت نكنید. اين نامه موجود 
است.« سلطاني فر در پاسخ به اين پرس��ش كه عنوان شده است 
كاغذ روزنامه را در انبارها گذاشته بودند تا به ساندويچي ها بدهند؛ 
چرا كاغذ روزنامه از ساندويچي ها سردرآورد، مي گويد: »نه، اين طور 
نیست. از اين حرف هاي ژورنالیستي نزنیم. كاغذ روزنامه كه يكي 
دو مصرف بیشتر ندارد. صرف نمي كند كاغذ روزنامه را خمیر كنند. 
كاغذ روزنامه قیمت بس��یار بالايي دارد. يك خط تولید در صنايع 
كاغذ و چوب مازندران داريم ك��ه ضايعات چوب و كاغذ را خمیر و 
كاغذ تولید مي كند، ولي اين كاغذ كیفیت كاغذ روزنامه را ندارد. 
براي تولید كاغذ روزنامه، بايد چوب داراي س��لول هاي سلولوزي 
بلند و حتماً نو باشد. كاغذهاي بي كیفیت تر براي دستمال كاغذي و 
ساندويچ استفاده مي شود. ما حتي اجازه نداديم واردات كاغذ با ارز 
دولتي به سمت كاغذهاي بي كیفیت برود.« معاون مطبوعاتي ارشاد 
در پايان گفت: »موضوع كمبود و گراني كاغذ از ارديبهشت امسال 
در دس��تور كار ما قرار گرفت. بعد از اعلام نرخ دلار 4200 تومان و 
اينكه دولت ارز را به اين نرخ به كاغذ اختصاص مي دهد، ما كمیته اي 
متشكل از ناشران، مديران روزنامه ها، كاغذفروشان، واردكنندگان 
و همچنین مديران وزارت ارشاد تش��كیل داديم تا جلوي دخل و 

تصرف را در اين عرصه بگیريم.

دبير جشنواره فيلم فجر: 
امسال جشنواره را زودتر آغاز مي كنيم

ابراهي�م داروغه زاده، دبير س�ي و هفتمين جش�نواره فيلم فج�ر از زودتر 
شروع شدن جش�نواره امس�ال به دليل همزماني با ايام فاطميه خبر داد. 
داروغه زاده درباره جزئیات برگزاري سي و هفتمین جشنواره فیلم فجر گفت: فراخوان 
جشنواره فیلم فجر سال گذشته 1۷ مهر منتشر شد، امس��ال هم همان روش سال 
گذشته را در پیش خواهیم داشت. بعد از انتشار فراخوان، دبیرخانه كار خود را شروع 
خواهد كرد. وي درباره اعضاي هیئت انتخاب نیز گفت: ابتدا بايد منتظر ثبت نام فیلم ها 
باشیم، زيرا همانطور كه مي دانید اعضاي هیئت داوري و انتخاب از بین سینماگران 
انتخاب مي شود، بنابراين بايد از بین كساني باشند كه فیلم نداشته باشند. داروغه زاده 
در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه چرا بايد هیئت انتخاب وجود داشته باشد، توضیح 
داد: دبیر جشنواره وقتي هیئتي را انتخاب مي كند، در واقع از آنها كمك مي گیرد تا 
انتخاب ها را بهتر انجام دهد اما در نهايت مسئولیت با دبیر است. در ايران جشنواره ما، 
جشنواره سینماي ايران است و از كشورهاي مختلف در آن حضور ندارند و سیاست 
اصلي همان سیاستي است كه كل مديريت سینما را اداره مي كند. بايد از هیئت انتخاب 
كمك بگیريم تا انتخاب ها بهتر باشد و كمتر حاشیه داشته باشیم. داروغه زاده درباره 
برگزاري جشنواره در استان ها نیز توضیح داد: سال گذشته فیلم هاي جشنواره را در 
استان ها هم نمايش داديم، زيرا معتقديم جشنواره  فیلم فجر جشن سینمايي است 
كه بايد در كل كشور انجام شود، امسال هم مي خواهیم نمايش را در استان ها داشته 

باشیم، البته به دلیل ايام فاطمیه جشنواره دو يا سه روز زودتر شروع خواهد شد. 
وي با بیان اينكه اعضاي شوراي سیاستگذاري جشنواره سي و هفتم همان شوراي 
سال گذشته هستند، گفت: سیاستگذاري هاي كلان جشنواره با شوراست، اعضاي 
هیئت انتخاب و داوران را آنها انتخاب مي كنند و فرم فراخوان چیزي اس��ت كه 

توسط شورا تصويب نهايي شده باشد.

محمد علوي مقدم چهره ماندگار ادبيات 
فارسي درگذشت

محم�د عل�وي مق�دم، نويس�نده، مترج�م، ش�اعر 
و اس�تاد دانش�گاه فردوسي مش�هد كه در س�ال ۱۳8۲ 
به عن�وان چهره ماندگار رش�ته زب�ان و ادبيات فارس�ي 
كش�ور معرف�ي ش�د، در س�ن 8۶ س�الگي درگذش�ت. 
به گزارش مهر، »سیدحسن امین« نويسنده، مترجم و شاعر 
اهل سبزوار با اعلام اين خبر گفت: زنده ياد علوي مقدم نزديك 
60 س��ال به تعلیم و تربیت چندين نس��ل همت گماش��ت و 
تدريس را از سطح آموزگاري در روستاهاي سبزوار آغاز كرد. 
بعد ضمن خدمت در آموزش و پرورش به تحصیلات خود ادامه 
داد و پس از اخذ مدرك كارشناس��ي خدمات خود را با سمت 
دبیر زبان و ادبیات فارسي و بعد رئیس دبیرستان اسرار در شهر 
سبزوار ادامه داد. مرحوم علوي مقدم، پس از چند سال خدمت 
در اين سمت ها به تحصیل در مقطع دكتراي ادبیات پرداخت 
و سرانجام عضو هیئت علمي دانش��گاه فردوسي مشهد شد و 
با تدريس در دانش��كده ادبیات دكتر علي شريعتي به تربیت 
دانش��جويان در مقاطع مختلف از كارشناس��ي تا دكترا ادامه 
داد. بر اس��اس اين گزارش، آثار و تالیفات زنده ياد علوي مقدم 
عبارتند از: 1- جلوه جم��ال 2- برگزيده اخلاق ناصري 3- در 
قلمرو بلاغات 4- بررسي آيات جمع 5- ترجمه الفروق في اللغه 
6- تصحیح المستخلص في ترجمان القرآن ۷- مطول، بخش 
بیان با مقدمه تفصیلي 8- الاشباه و النظائر في القرآن الكريم. 

مراسم تشییع و خاكسپاري پیكر دكتر سید محمد علوي مقدم 
امروز در زادگاهش شهر سبزوار برگزار می شود. 

.........................................................................................................
خوشنويسي دريچه اي براي ديپلماسي 

با جهان اسلام است
وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي در آيين پاياني پنجمين 
دوس�الانه بين المللي خوشنويس�ي گفت: خوشنويسي 
هن�رى معن�وي اس�ت ك�ه مي ت�وان آن را ب�ه عن�وان 
دريچ�ه اي براي ديپلماس�ي با جهان اس�لام ب�ه كار برد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، س��یدعباس صالحي در آيین پاياني پنجمین 
دوسالانه بین المللي خوشنويسي گفت: امروز بايد به ديپلماسي 
هنري خوشنويسي بیش از گذشته توجه كرد تا از طريق آن 
به ارتباط با جه��ان اس��لام پرداخت. وي خاطرنش��ان كرد: 
خوشنويسي همیشه خطي از ديپلماسي عمومي ايراني بوده 
است و در دوره هاي مختلف تاريخي شاهديم كه از طريق شعر 

و اين هنر، ديپلماسي عمومي و اجتماعي برقرار كرده ايم. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي يادآور شد: با وجود تمام اختلاف 
نظرها، يكي از حوزه هايي كه مي تواند جوامع اسلامي و جوامع 
ش��رقي را با ايران مرتبط كند، خط و خوشنويس��ي اس��ت. 
فضاي مجازي امروز، فضاي حقیقي زندگي انس��اني است و 

خوشنويسي بايد در اين فضا جلوه اي تازه پیدا كند. 
.........................................................................................................
خالق شخصيت »پت پستچي« درگذشت
جان كانليف خالق شخصيت عروس�كي تلويزيوني »پت 

پستچي« درگذشت. 
در اطلاعیه اي كه درباره مرگ او منتشر شده، آمده است: جان 
كانلیف خانه خود را در للكلي در باران سیل آساي 20 سپتامبر 
ترك كرد. او ديگر برنمي گردد. حتي آسمان هم براي سازنده 
پت پستچي، رزي و جیم، و نويسنده مجموعه اشعاري براي 
كودكان و كتاب هاي مصور كودكان گريس��ت. اولین سري از 
اين مجموعه در سال 1981 پخش شد و مجموعه انیمیشني 

آن در بیش از 50 كشور جهان پخش شده است. 
هر قسمت از اين سريال با حادثه اي از جانب پتَ، يك پستچي 
دوست داشتني و گربه سیاه و سفیدش، جِس در حال انتقال 
نامه ها به اهالي دهكده شروع مي شود. او ابتدا اقدام به انتقال 
نامه ها مي كند و در هر قسمت با مشكلاتي كه اهالي دهكده 

دارند درگیر شده و آنها را حل مي كند. 
.........................................................................................................
انتقاد تند محمد گلريز از وضعيت بد 

موسيقي دفاع مقدس
محمد گلريز خواننده گفت: هيچ توليدي در حوزه دفاع 
مقدس به تازگي نداشته ايم و متأسفانه از موسيقي هاي 

بي محتوا حمايت مي شود. 
محمد گلريز يك��ي از خوانن��دگان دوران دف��اع مقدس در 
گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان در خصوص كم توجهي 
به موسیقي در حوزه دفاع مقدس گفت: سال هاي قبل حداقل 
چهار برنامه در سال از جمله جشنواره هاي موسیقي مقاومت، 
موسیقي دفاع مقدس و هنر اسلامي براي دفاع مقدس برگزار 

مي كرديم و خیلي هم تأثیر گذار بود. 
وي افزود: ما حتي شهرستان ها را هم در اين موضوع مشاركت 
مي داديم به عنوان مثال با اركس��تر سمفونیك صداوسیما به 
كرمانش��اه مي رفتیم و برنامه هاي پرباري برگزار مي كرديم و 

انعكاس زيادي هم داشت.

نويد پارسا      ديده بان

   نويد پارسا
 پيكر زنده ياد يدالله صمدي كارگردان و نويسنده سينما 
و تلويزي�ون صبح دي�روز با حض�ور جمع�ي از خانواده 
س�ينما و تلويزيون از مقابل خانه س�ينما به سمت خانه 
ابدي تشييع شد؛ فيلمسازي كه از او به عنوان كسي كه 
براي سينماي ملي و بومي ايران دغدغه داشت، ياد شد. 
كامران ملكي در اين مراس��م از حضور جمعي از مسئولان 
ارتش در اين مراس��م خبر داد. مرحوم ي��دالله صمدي در 
جريان ساخت س��ريال موفق ش��وق پرواز كه به بخشي از 
زندگاني ش��هید بابايي اختصاص داشت با ارتش جمهوري 
اسلامي همكاري داشت. در ابتداي اين مراسم كامران ملكي 
در جملاتي كوتاه با بیان اينكه »همه اجزاي اين خانه تا ابد 
دلتنگ خواهند بود؛ دلتنگ مهرباني و عطوفت مديري كه 
يكي از دوران خوب اين خانه را رقم زد«، گفت: س��ینماي 
ايران يكي از همراهان شريف و نجیب خود را از دست داد. 
مردم میهنمان همواره در هر لبخند، ي��دالله صمدي را به 
ياد خواهند داش��ت: چراكه معجزه خنده)فیل��م( را به آنها 

هديه كرده بود. 
در ادامه ستاره اسكندري در بخشي از متن خود كه با مطلع 
»آن روزها رفتند« آغاز شد، گفت: همه ما تنها شديم. نسیان 

قاعده شده و حساب و كتاب جايگزين انديشه و مهر است. 
در ادامه سیروس الوند گفت: در همین چند ماه چند عزيز را 
از دست داده ايم و امروز هم يكي از میوه هاي شیرين دهه 60 

سینما را از دست داديم. 
آن روزها ما چند فیلمس��از قبل از انق��لاب بوديم كه بود و 
نبودمان محل ترديد بود. سینمايی به راه افتاد كه دو جلوه به 
ياد ماندني آن دوره مرحوم محمدرضا اعلامي با فیلم »نقطه 
ضعف« و يدالله صمدي با »مردي كه زياد مي دانست« بودند. 
اين كارگردان سینما با اش��اره به آثار س��اخته شده يدالله 
صمدي در منطقه آذربايجان گفت: روزي به يكي از مسئولان 
سینمايي گفتم براي سینماي ملي بايد سراغ فیلمسازاني 
مانند يدالله صمدي برويد كه بومي مي سازند زيرا فیلم هاي 

امثال ما در تهران و بي هويت است. 
وي افزود: صمدي فیلمس��ازي بود كه ادا و اطوار نداشت. او 
به فعالیت صنفي بس��یار پايبند بود. زماني كه رئیس كانون 
كارگردانان بود بخش زيادي از بچه ه��اي كانون را صاحب 

خانه كرد. 
هنگامه قاضیاني نیز در حالي كه به سختي سخن مي گفت، 
بیان كرد: خیلي چیزها آماده كرده بودم بگويم. بعد از فوت 
پدرم تاامروز اينگونه گريه نك��رده بودم. آقاي صمدي براي 

همه ما پدر بود. اين بازيگر ادامه داد: دلم مي خواست حالا كه 
آقاي صمدي نیست از دردهايي بگويم كه در روزهاي ساخت 
»پدر آن ديگري« داش��ت، اما ياد توصیه خودش افتادم كه 
مي گفت شأن ما اين نیست كه گلايه كنیم. كاش اتحادمان را 

از دست ندهیم كه ما مردم كسي را غیر از يكديگر نداريم. 
محسن امیريوسفي، رئیس كانون كارگردانان هم در سخنان 
كوتاهي گف��ت: مايلم در اين فرصت كوت��اه دو ويژگي مهم 
يدالله صمدي را ي��ادآوري كنم؛ اول اينكه س��ینماي آقاي 
صمدي هنوز هم يك الگو و نش��ان راهنما براي س��ینماي 
ما محس��وب مي ش��ود؛ فیلم هايي كه همچنان براي طنز 
امروز سینماي ايران الگو اس��ت. ويژگي ديگر آقاي صمدي 
فعالیت هاي صنفي ايشان بود. امیدوارم امانتدار خوبي براي 

يادگارهاي صنفي او باشیم. 
منوچهر شاهس��واري، مديرعامل خانه سینما نیز سخنران 
بعدي مراس��م بود و صحبت هاي خود را اينطور آغاز كرد: 
بغض هاي ما در رثاي مردي كه به زعم همه ما شريف، صادق 
و سلامت بود، به ما يادآور مي ش��ود كه مي توان يكديگر را 
دوست داشت. صمدي براي همه ما رفاقت كرد اما گاهي ما 
به رفاقت هاي او ارج نگذاشتیم. س��ال ها بي اجر و منت كار 
كرد و اگر امروز فرصتي دست داد كه مراسم را در اين خانه 
برگزار كنیم به احترام تمام قدم هايي است كه در اين خانه 

براي سینما برداشت. 
بنفشه صمدي، فرزند زنده ياد صمدي آخرين سخنران اين 
مراسم بود. او با خطاب قرار دادن پدرش گفت: سلام باباجان. 
رفتي پیش حضرت عش��ق و آنجا با )ش��هید( عباس بابايي 
عاشقانه مي سرايید. در يكي از فیلم ها گفته بودي زيباترين 
پديده هستي مرگ اس��ت. به من كمك كن اين زيبايي را 
درك كنم تا مگر اين درد كمتر شود. كاش مرا اينقدر وابسته 
خود نمي كردي. ما براي نجات تو عهد بسته بوديم اما عهد 

تو با كس ديگري بود.

خيلي وقت است كه بخشی از 
مديري��ت فكري در س��ينماي 
ايران به س��مت انديش��ه هاي 
پيش از انقلاب در حركت است 
و در آن ن��گاه و انديش��ه هاي 
انق���لاب دي���ده نم�ي ش���ود


